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minulem letu so se strnile

časovnice najbolj pompoznih
prireditev na področju vizualne

umetnosti: kasselska Documenta, ki se
zgodi vsakih pet let, 4. Sculpturprojekt
Münster, ki ga priredijo zgolj vsakih
deset let, razvijajoči se bienale v
Is t a n b u l u in najstarejši svetovni
bienale v Benetkah. Zadnji je, tako kot
vedno, razpolovil javno mnenje glede
predstavitve v državnem paviljonu.
Slovenijo je praviloma predstavljal
umetnik, ki je referenčen, ne glede na
dejansko kakovost in racionalnost
produkcije. Že zdaj pa se zdi, da
nobena od letošnjih prireditev ne bo
pustila izjemnega zgodovinskega
pečata.
Domačo sceno je zaznamoval
predvsem Trienale sodobne slovenske
umetnosti U3 v Moderni galeriji, ki je

dodobra razburkal javno debato o
nezavidljivih produkcijskih pogojih na
tem področju. Selektor Jurij Krpan je
napovedal, da bodo izbrani umetniki

vladali domači umetnostni sceni v
prihodnosti. In to se je tudi zgodilo.
Njegov izbor so manjše galerije
pomazale kot za šalo, vrstile so se
razstave Saša Sedlačka, Ma rk a
Po ž l e p a , skupine Br i d A , tandema
son:DA, tandema Nika Oblak &
Primož Novak, Sreča Dragana itn.
Neverjetno, kako omenjenemu kustosu
vedno uspe prepričati strokovno
javnost v svoj prav. Kljub temu pa še
vedno čaka na sredstva za izdajo
napovedanega kataloga k razstavi.

Po U3 je Moderna galerija (MG)
zapečatila svoja vrata. Zaradi
nejasnosti glede obnove in
financiranja njenega programa trohni
prepuščena na milost in predvsem
nemilost ministrstvu za kulturo. MK se
hkrati trudi, da bi čim bolj

onemogočilo strokovno avtonomijo
delovanja Muzeja za sodobno
umetnost, ki naj bi zagledal luč dneva
nekje v nedoločljivi prihodnosti.
Medtem preostale večje institucije in
muzeji poskušajo zatrpati vrzeli, ki jih
za sabo pušča manko alme mater.
Nekateri (MGLC z 27. grafičnim
bienalom) pohvalno in uspešno, drugi
pa po liniji najmanjšega odpora
(Mestne galerije Ljubljana, Obalne
galerije). Grafični bienale je dokaj
radikalno posegel v hermetično
definicijo medija in ga predstavil kot
praktično vse, kar je mogoče
reproducirati. Podobnemu
prizadevanju k pluralnosti je sledil
tudi na novo ustanovljeni Bi e n a l e
neodvisne ilustracije. Popolna
odprtost definicij posameznega medija
kot tudi časovnih omejitev je odslikava
duha časa, ki je odstranil enoznačno
referenčno točko. Tovrstno pluralno
videnje zgodovine smo zasledili tudi
pri zasnovi Documente, ki je prosto

posegala po delih iz različnih obdobij
svetovnih avantgard. Ta tendenca bo
vsekakor narekovala razvoj razstavnih
p ra k s .
Dober del vizualne produkcije
opravljajo nevladne organizacije in
manjše galerije. Center razstavnega
dogajanja se je zgostil okoli zelo
konsistentno zasnovanega programa
galerij Škuc, Kapelica, Alkatraz,
celjskega Likovnega salona in drugih.
Letos sta po dolgih letih prizadevanja
za vidnost v javnosti zelo ubrano
odbrenkala svoj pester program
festivala Rdeče zore in Mesto žensk s
pikro razstavo v galeriji Škuc Hu m o r
dela. Za novoletno kaprico bi si, kljub
ne ravno rožnati prihodnosti, ki jo je
začrtala objava javnih razpisov za
vizualno umetnost, privoščili še
imenovanje najbolj zabavne razstave v
minulem letu: Monsinour Ferrille v
galeriji Kapelica in organizaciji
StripCOREa v okviru Gra f i č n e g a
bienala.
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azmišljanje o izstopajočih
dogodkih iztekajočega se
koledarskega leta v okviru

slovenskega gledališkega prostora je
težavnejše opravilo, kot bi se
morda zdelo glede na precej dobro
splošno kondicijo tukajšnjega
teatra in razmeroma obsežno
količino produkcije, ki nastaja
bodisi v ustanovah bodisi v polju
»neinstitucionalne« scene. Resda je
slovensko gledališče kot celota na
dokaj spodobni ravni; toda vsaj v
zadnjem času se je težko znebiti
občutka, da se je – kar se še
posebno opazi v nekaterih
gledaliških hišah – s tem tudi že
zadovoljilo in da se le redko odloča
za tveganja, dosti raje pa za

sledenje preverjenim in
»standardiziranim« obrazcem za
»kakovostno« (in hkrati mirno
prebavljeno) predstavo.

Bolj kot iskanje vrhuncev in
polomov bi bila torej morebiti
uporabna razdelitev na
»vznemirljivo« in »nevznemirljivo«,
pri čemer prvo ne bi nujno
izključevalo spodrsljajev, slednje pa
ne uprizoritvene korektnosti. In če
iščemo predstave, ki vsaj do neke
mere odstopajo od prevladujoče
bere in se ne ogibajo tveganja ali
preizkušanja robov lastnega
medija, naletimo ob njih predvsem
na dve režiserski imeni, ki vanje
vtiskujeta dovolj prepoznaven
avtorski podpis: Ivica Buljan in
Sebastijan Horvat. Prvemu to
uspeva s premišljenim, a značilnim
prepletanjem raznovrstnih

uprizoritvenih praks in strategij, ki
se na različne pomenotvorne
načine odraža tako v lanski
praizvedbi Svetinove igre Ojdip v
Kor intu – z nagradami za najboljšo
predstavo, režijo ter nekatere od
igralskih nastopov je izrazito
izstopala tudi na letošnjem
Borštnikovem srečanju – kot v
Pasolinijevem Sv i n j a k u ali
»dobesedni« uprizoritvi
Guibertovega romana Mlado meso;
drugi je s Cankarjevimi
Romantičnimi dušami, nato pa še s
postavitvijo Borove agitke
Ra z t rg a n c i poskrbel za – ne le po
umetniški, ampak z vnašanjem
neposredne politične razsežnosti
tudi po »zunajgledališki« plati –
odkrito izzivalni predstavi, v
katerih se loteva tako poigravanja s
kodi kot »režiranja« gledalca.

Nehvaležno je iskati »najboljše«
med igralci; pri nas namreč
pogosto prav oni iz sicer povprečno
zasnovanih odrskih projektov
naredijo »nekaj več«. Vseeno pa mi
iz tega leta v spominu ostajata vsaj
dva: vselej zanesljivi Vlado Novak s
svojo občutljivo pozornostjo do
pregibov lastnega lika, sploh v
metafizično izgubljenih figurah
slehernikov, kot sta bili
»bernhardovski« ljudomrznik v
Flisarjevem Akvar iju ali tragično
»zasanjani« Bérenger v Ionescovih
No s o ro g i h ; in pa Saša Mihelčič s
poglobljenim, prefinjenim
niansiranjem zelo raznovrstnih
ženskih vlog, od »abstraktne«, v
brezčasje umeščene čuvarke v
Mor narju Pessoe prek Dekelce v
Zajčevi Ja g a b a b i do Pavle v že
omenjenih Romantičnih dušah.
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eto za nami se bo na področju
knjige zapisalo predvsem kot leto
sistemskih sprememb. Sprejet je bil

zakon o skladu za knjigo, ki na novo
ureja področje založništva, pri tem pa
nikakor ne gre spregledati, da je pri
pogajanjih glede sestave sveta minister
za kulturo pokazal lastnosti, na katere
smo dolgo, kar predlogo čakali:
dialoškost, pripravljenost na pogovor in
k o m p ro m i s .

Na drugem največjem evropskem
sejmu v Leipzigu, kjer je bila Slovenija
osrednja gostja, je bila prekinjena
tradicija improviziranih, bolj ali manj
neuspelih sejemskih predstavitev.
Vsebinsko in organizacijsko je bilo
gostovanje dosežek brez primere. V

drugi polovici leta je bila raven
promocije resda »uravnotežena« s
predstavitvijo na Frankfurtskem
knjižnem sejmu, ki je bila enako
neopazna kot vsa minula leta, vseeno
pa po zaslugi pomembne evropske
nagrade Jean Améry, ki je letos pripadla
Dragu Jančarju za njegov esejistični
opus, Frankfurt ne bo poniknil v
b re z i m n o s t .

Ob tem človek pomisli na neprijetnosti
okoli Slovenske matice. Vse skupaj bi
lahko mirno spregledali, če ne bi
posledice birokratskega zdrsa prenašale
negotovost glede financiranja te
institucije tudi v leti 2008 in 2009, saj
gre za izpad iz programskega
financiranja na ravni triletnega
ra z p i s a .

Sicer pa je prvo ime na področju
literature v iztekajočem se letu Fe r i

Lainšček. Ob dejstvu, da je dobil
nagrado kresnik, se je dogajala
množična selitev njegove literature na
filmsko platno. Festival slovenskega
filma ni prinesel le uspešnice Pe t e l i n j i
z a j t rk , ki je s 120.000 gledalci najbolj
gledan film v Sloveniji in postaja
najbolj gledan slovenski film vseh časov,
pač pa tudi ponovno od mrtvih obujeni
Mo k u š in Ljubezen, traktor in
ro c k ' n ' ro l l , ki sta bila prav tako posneta
po Lainščkovi literaturi.

Nagrada Dnevnikova fabula za
najboljšo zbirko kratke proze je šla
tokrat v roke Katarini Marinčič, po
dveh mandatih se je z mesta
predsednika Društva slovenskih
pisateljev poslovil Vlado Žabot, na
njegovo mesto pa se je zavihtel
Schwentnerjev nagrajenec Sl a v k o
Pre g l .

Iztekajoče se leto je bilo jubilejno za
Novo revijo. Od urednikovanja se je
poslovil Niko Grafenauer, prišla je
nova ekipa. Dočakali smo tudi
gostovanje zvezde svetovnega slovesa
Umberta Eca. Kako privabiti prvo
svetovno ligo v Slovenijo? Podelite ji
častne doktorate.

Morda pa je v letu 2007 vendarle
najbolj razveseljiva novica, da se
generacija, rojena okoli leta 1980,
počasi zaokroža. Ob Nejcu Gazvodi je
stopila na prizorišče s prvencem
Gabrijela Babnik, prihodnje leto
pričakujemo prvenec G o ra n a
Vo j n ov i ć a in še koga. S tem se bo trdo
jedro nove prozne generacije počasi
zaokrožilo. Čas je zrel, da se preseže
zaris tradicionalne slovenske »pesniške
paradigme« ter se stopi v novo poglavje
»proznih in prozaičnih« časov. Sladki
obeti.
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etos se do jeseni v kinu ni pojavil
noben slovenski film, in glede na
to, da tudi lani ni bilo kaj dosti

bolje, je že grozil vtis, da je z domačim
filmom konec. K temu vtisu je precej
prispevalo tudi dejstvo, da je postajala
vse bolj problematična ustanova, ki je
po zakonu zadolžena za zagotavljanje
tako imenovane kontinuirane filmske
produkcije, torej Filmski sklad.
Uprava sklada kar ni in ni predložila
letošnjega filmskega programa, ko pa
ga v drugi polovici leta vendarle je, se
je izkazalo, da ne temelji na javnih
razpisih, s katerimi mora ta ustanova
zbirati predloge za filmske projekte. V.
d. direktorja Filmskega sklada, ki je ta
program predlagal, je potem sicer
odstopil, toda letošnji program –
nezakonit, kot so potrjevali tudi
pravniki – je bil nazadnje sprejet. V
takšnem »stilu« deluje Filmski sklad
že vse leto, tako da je danes že primer

popolne anomalije. V nasprotju s
predpisi ga že več kot leto dni vodijo
vršilci dolžnosti direktorja, ti pa so
hkrati predsedniki skladovega
nadzornega sveta. Filmski sklad naj bi
deloval avtonomno, toda njegov
aktualni v.d. direktorja hkrati sedi v
fotelju direktorja direktorata za
medije na kulturnem ministrstvu.

Prvi letošnji slovenski film je torej
prišel v kino šele jeseni in je v dokaj
kratkem času postal velika uspešnica
(Petelinji zajtrk je film »v molu«, z
enim samim negativcem, lokalnim
mafijcem, ki ga poči najbolj
simpatična figura v filmu – gledalci
imajo očitno še vedno radi, če so
negativci vsaj v filmu kaznovani). V
senci te uspešnice je nekaj časa stala
Instalacija ljubezni, ki se je res bolj kot
iz ljubljanske »meščanske scene«
ponorčevala iz samega filma. V
slovenski »art« kinomreži je potonil
»art« film Mo k u š , ki je po sedmih
letih odpravil tehnične

pomanjkljivosti (na Filmskem skladu
pa so bili radodarni s sanacijskimi
sredstvi), toda v »vesoljno« poplavo
zaradi grešnih župnikov je danes
verjetno še težje verjeti kot pred
sedmimi leti (navsezadnje je bela
cerkvica na hribu, ki po poplavi edina
preostane, dovolj »močan« simbol).
Letos se je po nekaj letih nabralo za
slovenske produkcijske razmere kar
precej filmov (seveda so vsi iz starejših
»nacionalnih programov«),
najpomembnejši med njimi pa niti ni
iz »nacionalnega filmskega
programa«, marveč iz televizijskega –
to je dokumentarec Otroci s Petrička,
skrajno boleče zrcalo slovenske
povojne zgodovine. Medtem ko je
sodobnost v slovenskih filmih
neprimerno bolj lahkotna kot
z g o d ov i n a .

Kar je bilo letos resnično žalostno, sta
smrti njegovih ustvarjalcev – Ma t j a ž a
Klobčiča in Francija Slaka. �����	��	���
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